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Summary

This study was conducted in North Kordofan State were Area Development Scheme
was implemented and funded from United Nation Development Pogramme (UNDP)
resources. The objective of this study is to analyze the role of community base
organizations for achieving rural development.

Primary data needed for this study were mainly collected from rural people headed-
households in both consolidated and expansion villages of the Area Development
Scheme (ADS). The tools for primary data collection included structure
questionnaires, personal observations, and group discussions. The secondary data were
collected from project documentations and other relevant written materials.

Stratified random sampling was used and random samples were also used to
complement each other. Consolidation villages and expansion villages of the Area
Development Scheme were divided on the basis of progressing well and not
progressing well in El-Obied Area Development Scheme as judged by the
Development Worker office in El-Obied, then from each group, numbers of villages
were randomly selected and finally numbers of household head were selected from
these villages. In connection of these procedures 377 household   head were contacted
from 48 villages (33 villages from consolidated villages and 15 villages from expansion
villages).

The study attempted to contribute review of the literature on development, rural
development and other related issues specifically theories on rural extension and the
role of extension in the components of the development system. The review
information on community based organizations, women in development and the role of
CBOs in natural resources management.

It was concluded on the basis of the study findings, that the majority of the CBOs
respondents had high level of participation on Community Based organizations and
different development activities in their villages, the widowed, young, and women
respondents had high level of participation in CBOs, and also CBOs respondents with
high level of education, readership of newspapers and leaflets were more responsive to
participate on community based organizations and different development activities than
others who had low levels of education and did not read newspapers and leaflets. The
study indicated that the majority of rural people participated in the formation of CBOs
and creation of CBOs executive committees members. CBOs managed to provide
social services, mobilize communities towards development issues, and facilitating



access to potential donors beside successes in creation of conducive atmosphere where
by CBOs can mobilize resources and technical assistance from international non
government organizations and others. The credit practice of CBOs revolving funds
tended to be in the direction of soft credit without any kind of repayments conditions
and this doesnot reflect the market realities. CBOs assisted in equipping their members
with necessary knowledge and skills to enhance their income earning opportunities and
women were able to voice out their concerns and changing some negative constraints
impeding their development contribution at the local level. The study confirmed that
CBOs took responsibilities of villages’ nurses and seedlings distributed by projects.
CBOs helped in increasing areas under the tree cover and raised villagers awareness
with respect to the importance of natural resources management. Major problems,
hindering achievements of CBOs in the ADS areas were;
 Inadequate capital
 Lack of technical know – how
 Limited markets for local products
 Poor infrastructure
 Information blackout
 Political interference

The main recommendations drawn from the study included:
1 – Community based organizations provide opportunity to influence decision making
on the issues related to the rural people and room for effective participations from
different social categories such as women, youth, widowes and elders, so that
development benefits could be distributed eventually equally among rural people.
2- It is important to invest in deepening the sense of volunteerism and mutual benefit
of being a member of groups within rural people.
3 – More efforts from development projects staff and government should be made to
explain to the people at rural areas level the importance of women’s participation in
any form of grass roots institutions and projects activities. They should be helped to
realize that the participation of women in CBOs and different development activities is
not challenging the cultural values but has an advantage in supplementary household
needs and improvement of communities’ status. 
3 – Providing more training to the CBOs members on credit management with
emphasis on encouraging and supporting exchange visits to successful experiences of
CBOs lending institutions in addition to similar international experiences.
4 – Linking CBOs with formal banking system and other funding institutions in the
State should be expanded to include most of them.
5 – Focus should be placed on environmental awareness to encourage environmental
friendly practices within community practice.



الدراسةملخص

يت دفانشمالولايةفيالدراسةهذهأجر يافتنميةمشروعينفذحيثكر الأبيضأر

يلهتمالذى دمنتمو ار نامجمو هوالدراسةهذهمنالهدف.الأنمائيالمتحدةالأممبر

رتحليل يفيةالتنميةلتحقيقالقاعدىالمجتمعمنظماتدو .الر

ماتجمعتم ليةالمعلو بابمنأساسىبشكلللدراسةالأو يفسكانمنالأسرار الر

كيزقرىمنكلفي الأمتدادالتر يافتنميةلمشروعو جمعاداةاشتملتالأبيض،أر

مــــات ليــــةالمعلو ـــيالأو نقاشــــاتالشخصــــيةالملاحظــــاتمتكامــــل،أســــتبيانعلـ و

عات ماتأما.المجمو يةالمعلو ثائقمنجمعهافتمالثانو المراجعالمشروعو ادو المو و

بةالعلمية .الصلةذاتالمكتو

ائيةالعينةاســتخدمت تمالدراســةهـذهفـيالطبقيةالعشوــ ائيةالعينــةأســتخدامو العشوــ

كــيزقرــىقســمت.البعــضبعضــهالتكملــةايضــاً قرــىالتر وعالامتــدادو تنميــةبمشرــ

ياف مستوىالمتقدمالمشروعأنشطةتنفيذمستوىأساسعليالأبيضأر غيرتنفيذو

اســطةتحديــدهتــمكمــامتقــدم ظفــىبو بالتــاليبــالأبيضالتنميــةمكتــبمو كــلمــنو

عة ائياًتمالقرـىمنعددمجمو اخيراًاختيارهاعشوـ بابمنعددو تمقدالأسـرأر

فيمــا.القرــىهــذهمــنأختيــارهم ب377عــددالأجرــاءاتبهــذهيتعلــقو تــمأسرــةر

عـةمـنبهـمالأتصــال يـة48مجمو يـة33)قر كـيزمـنقر يـة15والتر قرـىمـنقر

(.الأمتداد



لت راستعراضفيتساهمأنالدراسةحاو التنميةالتنميةأدبياتفيالتطو يفيةو الر

غيرها اضيعمنو عليالصلة،ذاتالمو جهو ياتالتحديدو شادنظر يفى،الأر رالر دو

شــاد ـيالار ـاتفـ نـ ـة،نظــممكو ـاتاســـتعراضالتنميـ مـ ـاتعــنمعلو ـعمنظمـ المجتمـ

التنميةالمرأةالقاعدى، رو دو دإدارةفيالقاعدىالمجتمعمنظماتو ار .الطبيعيةالمو

ـلت صـ ـةتو ـيالدراسـ ـكأنالـ ـتجابةهنالـ ـكانمــنعاليــةأسـ يفسـ كةالرــ ـار فــيللمشـ

أنشطةالقاعدىالمجتمعمنظمات دةالمختلفةالتنميةو جو اليبالأضافةبقراهمالمو

كةأن الشبابالأراملمشار النساءو أتضح.عاليةالقاعدىالمجتمعمنظماتفيو و

يفىالمجتمعشرائحأنالدراسةمن قراءةالتعليممنعاليبمستوىتتمتعالتيالر و

النشراتالصحف كةاستجابةاكثرو الأنشطةالقاعدىالمجتمعمنظماتفيللمشار و

ية الصحفقراءةولاتسطيعاقلتعليممستوىلديهاالتيالشرائحمنالمختلفةالتنمو

النشرــات ضــحت.و أو يفســكاناغلبيـةأنالدراســةو االرــ كو ينفيشــار منظمـاتتكوــ

أختيــارالقاعــدىالمجتمــع المجتمــعمنظمــاتأســتطاعتالتنفيذيــةاللجــاناعضــاءو

فـيرالقاعـدى يـكالاجتماعيـة،الخـدماتتو يـة،القضــايانحـوالمجتمعتحر فتـحالتنمو

افذ خلالهمنتستطيعالذىالملائمالمناخخلقفيالنجاحجانباليللمانحيننو

دحشـدالقاعدىالمجتمعمنظمات ار المسـاعداتالمو ليةالمنظماتمنالفنيةو الدو

غير ميةو غيرهاالحكو ضحت.و نامجتنفيذانالدراسةأو ضالتسليفبر اسطةللقرو بو

طمنخالىأجراءالقاعدىالمجتمعمنظمات اضحةشرو دادتضمنو ضاستر القرو

هذا اقعلايعكسو قو .الجارىالسو

يـــدمـــنالقاعـــدىالمجتمـــعمنظمـــاتتمكنـــت فاعضـــائهاتزو يةبالمعـــار الضرـــور

المهارات يزو يادةفرصلتعز أصبحتالدخلز باهتماماتهاالتعبيرعليقادرةالمرأةو

التغلــب ائــقعلــيو ـالبةالعو ـتىالسـ يقفــيتقــفالـ علــيالتنميــةفــيمســاهمتهاطرــ

مالقاعدىالمجتمعمنظماتأنالدراسةاكدت.المحليالمستوى ليتهاتقو فيبمسئو

ـير فـ ـاتلتو ـتنةمشـ ـاتللبسـ الغابـ بو الحبوــ ـتيو اســطةتوــزعالـ وعبو ســاعدتالمشرــ و



يادةفيالقاعدىالمجتمعمنظمات فعتبالأشجارالمغطاةالمناطقز عىور سكانو

يف دأدارةبأهميةيختصفيماالر ار .الطبيعيةالمو

صــلت المجتمــعمنظمــاتانجــازاتتعيــقالــتيالكبــيرةالمشــاكلأنالــيالدراســةتو

يافتنميةمشروعفيالقاعدى :-الاتيفيتتمثلالأبيضأر

.المالرأسكفايةعدم1.

فةنقص2. .الفنيةالمعر

ية3. اقمحدو .المحليللإنتاجالاسو

.التحتيةالبنيةضعف4.

ماتغياب5. .المعلو

.السياسىالتدخل6.

ـىالدراســةخلصــت صــياتالـ ـةالتو ـأمينالتاليـ يةلتـ وعإســتمرار تحقيــقالمشرــ و

:-أهدافه

ـاتمنــح1. ـدىالمجتمــعمنظمـ صــةالقاعـ ـاثيرفر ـيللتـ ـاذعلـ لالقرــاراتخـ حوــ

يفبسكانالمتعلقةالقضايا مساحةالر كةو فئاتمختلفمنالفاعلةللمشار

الشبابالمرأةمثلالمختلفةالمجتمع الاراملو كبارو بالتاليالسنو ائدفأنو فو

يفسكانبينبالتساوىتوزعأنيمكنالتنمية .الر

الفائــدةبــالتطوعالاحســاستعميــقفــيالأســتثمارالضرــورىمــن2. كةو المشــتر

يةمنالمستفادة عاتعضو يفسكانمجمو .الر

يد3. دمنمز بةالجهو عاتالعاملينمنمطلو مةالتنميةبمشرو الحكو ضحو لتو

يفلسكان كةأهميةالر أنشطةالقاعدىالمجتمعمنظماتفيالمرأةمشار و

عات يجب.المخلتفةالمشرو يفسكانمساعدةو فةالر كةأنلمعر المرأةمشار



انشطةالمجتمعمنظماتفي لكنالثقافيةالقيممعلايتنافالمخلتفةالتنميةو و

فيرفائدةله تحسينالأسرأحتياجاتلتنو ضعو يفيةالمجتمعاتو .الر

ـير4. فـ ـدتو يـ يبمــنمز ـدر ـعمنظمــاتلاعضــاءالتـ ـدىالمجتمـ ـيالقاعـ إدارةفـ

كيزمعالتسـليف دعمتشـجيععلـيالتر ياراتتبادلو بالز الناجحمةللتجار

ـات سسـ ـافةالقاعــدىالمجتمــعمنظمــاتاقرــاضلمؤ ليــةللخــبراتبالإضـ الدو

.المشابهة

بط5. فىالنظـاممـعالقاعـدىالمجتمـعمنظمـاتر ســمىالمصرــ غيرهـاالر مـنو

سسات يليةالمؤ لةفيالتمو يجبالدو سساتهذهعليو سعانالمؤ لتشملتتو

.المنظماتهذهمعظم

كيزينصبانيجب6. فععليالتر عىر ساتلتشجيعالبيئىالو الصديقةالممار

.المجتمعنشاطاطارفيللبيئة
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Abstract

Based on sample survey, the main objective of this study is to analyze the role of
Community based Organizations (CBOs) in enhancing rural development in Area
Development Scheme area in Northern kordofan State.

The primary data and quantative analysis allow reasonable findings. The study
concludes that the living conditions in the area whereby CBOs work witness
remarkable progresses, although most of the factors for the sustainability exist but the
question of sustainability remains the challenge. Accordingly, the study ends with
several recommendations aim to vitalize rural development at grass roots level and,
hence alleviating rural poverty at sustainably way.
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